
Naša stanovska organizacija. 
POZIV OKRAJNIM UČITELJSKIM 

DRUŠTVOM!. 
V zmislu sklepa seje ožjega sosveta 

dne 1. t. m. pozivamo vsa okrajna uči
teljska društva in posameznike, da poš
ljejo svoje ipredloge in nasvete v zadevi 
projekta šolskega zakona najkasneje do 
31. oktobra t. 1. (p o d a l j š a n t e r 
min) poverjeništvu UJU Ljubljana. 

Nadalje nai pošljejo okrajna učitelj
ska društva najkasneje d o 1. d e c e m 
b r a t. I. izpreminjevalne predloge in na
svete k sedanjemu poslovniku UJU po
verjeništvo Ljubljana, ki se mora izpre
meniti v skladu z novimi pravili centrale 
UJU. Take izpreminjevalne predoge 
naj pošljejo okrajna društva, lahko pa 
jih poš.jejo posamezni člani. 

O tem pozivu naj se razpravlja na 
društvenih zborovanjih, kjer pa se ta do 
do.očenega termina ne bodo vršila, pa 
na odborovih sejah. 

UJU poverjeništvo Ljubljana. 
RAZPIS. 

Poverjeništvo UJU — Ljubljana 
razpisuje v zmislu sklepa delegacije V. 
pokrajinske skupščine v Šoštanju mesto 
KNJIŽNIČARJA CETRALNE KNJIŽNI
CE IN HKRATI TAJNIKA PROSVET
NEGA ODSEKA POV. UJU — LJUB

LJANA. 
Urediti bi moral obstoječo knjižnico 

pov. UJU — Ljubljana, po ureditvi stal
no obavljati knjižničarske posle v zmi
slu poslovnika Pov. UJU — Ljubljana, 
nadaoe bi moral opravljati dnevno po
što narodnoprosvetnega odseka in or
ganizirati kulturno in prosvetno delo 
članstva Pov. UJU — Ljubljana v zmi
slu odsekovega poslovnika. 

Za mesto se lahko zglasi učitelj ali 
učiteljica, ki bo po potrebi lahko priha
jala) vsak dan v urad. Nagrada se do
loči dogovorno v okviru odobrenega 
proračuna na skupščini v Šoštanju. 

Pismene prijave je poslati na po
verjeništvo do 1. decembra t. 1.. nastop 
s 1. januarjem 1926. 

U.JU poverjeništvo Ljubljana. 
1. SEJA OŽJEGA SOSVETA UJU PO
VERJENIŠTVO LJUBLJANA DNE 1. 

OKTOBRA V LJUBLJNI. 
Navzočni: Jelene, Gnus, Dimnik, 

Dostal, Fegic, Hren. Lapajne, Močnik, 
Potočnik. 

I. Poverjenik Jelene otvori ob pol 
15. uri ob polnoštevuini navzočnosti čla
nov ožjega sosveta seio in poroča o do
spelih in odposlanih dopisih. 

1. Dopis davčnega urada za mesto 
Ljubljana kot odgovor na vlogo pover
jeništva ministrstvu financ v zadevi 
oprostitve takse za prireditve, ki se 
vrše izven šolskih prostorov in glede 
oproščenja plačevanja takse za vse vlo
ge in prošnje, ki jih poverjeništvo pred

Iz Poverjeništva UJU - Ljubljana. 
laga državnim oblastim. — Dočim je 
prošnja glede oprostitve takse za šol
ske prireditve odbita, je poverjeništvo 
oproščeno plačevanja taks na vlogah 
državnim oblastim, ker se smatra po
verjeništvo kot del centrale UJU v Beo
gradu, ki uživa enako ugodnost. 

2. Poverjenik poroča o vlogi glede 
vštetja 15% v penzijo pri 32letni služ
beni dobi, ki se je odposlala na pristoj
na mesta. 

3. O pri.iki proslave 40letnega ju
bileja prosvetnega in književnega delo
vanja šefa personalnega oddelka v mi
nistrstvu prosvete J o v o P. J o v a n o 
v i č a ter ministr. referenta v pok. in 
urednika pedagoškega lista »Učitelj« 
M i h a j 1 a M. S t a n o j e v i č a je od
poslalo naše poverjeništvo brzojavne 
čestitke. 

4. Dopis ljutomerskega društva v 
zadevi denarnih zbirk potom šolske 
dece v razne svrhe. — Pri tei točki se 
pripominja, da se je napravi o glede 
tega že mnogo korakov, a doslej brez 
uspeha. V ostalem naj postopajo šolska 
vodstva po lastni uvidevnosti in se od
zovejo takim pozivom le PO stvarni 
možnosti brez škode ugleda šole in uči
teljstva. 

5. Dopis istega društva glede pripo
ročanja raznih nepreizkušenih in dragih 
učil. — Glede tega stoji ožji sosvet na 
stališču, da priporočanje še ni nikako 
vsi.jevanje in se pač takemu priporočilu 
odzove vsako vodstvo po lastni volji. 

6. Dopis istega društva v zadevi 
uporabe šolskih ooslopii v vojaške svr
he, predvsem za nabore, zlasti še med 
šolskim letom. S tem trpi red in snaga 
v šolskem poslopju, trpi šolski pouk in 
ogrožena ie cesto zaradi podivjanosti 
posameznih nabornikov vzgojna stran 
šolske mladine. — V tej zadevi se ske
ne napraviti vlogo na pristojno vojaško 
oblast. 

7. Dopis istega društva v zadevi 
pravočasnega nameščanja učnih oseb 
začetkom šolskega leta. — Vname se 
vsed tega obširna podrobna debata, ki 
se ie udeleže Močnik, Hren, Gnus in se 
izjavljajo, da bi bilo najboljše, ako bi se 
prenesla kompetenca imenovanja novin
cev in premeščanja provizoričnih učnih 
oseb ter onih na razpoloženju na 
ve.ike župane oo predlogu sreskih šol
skih referentov. Dostal opozarja na do
ločbe činovniškega zakona, po katerem 
ne moremo imeti učitelji nikakih poseb
nosti, ako se smatramo državne urad
nike. Mogoče bi se dala vnesti taka do
ločba v šolski zakon. Sklene se napra
viti vlogo potom prosvetnega oddelka 
na ministrstvo prosvete, ki naj ukrene 
potrebno, da bodo imele v bodoče vse 
šole potrebne učne osebe začetkom šol
skega leta. 

8. Dopisa istega in konjiškega dru
štva v zadevi novih učnih načrtov. — 



K besedi se javita Močnik in Dimnik, ki 
izjavljata, da ti novi načrti sami na sebi 
niso slabi in vsebujejo marsikai dobre
ga, potrebujejo pa pojasnila, ker je mno
go netočno izraženo. Tudi se ne more 
v tem pogledu identificirati enorazred
nice s 4, 5razrednico. Sklene se napra
viti vlogi na oba velika župana ljubljan
ske in mariborske ob.asti, da nai se izda 
potom sreskih šolskih nadzornikov na
vodilo učiteljstvu glede podrobne izved
be v skladu z našimi razmerami in pri
likami. 

9. Poverjenik poroča, da so se v 
zmislu določb novega tiskovnega zako
na javili obastim za organizacijske liste 
uredniki, in to: za »Učiteljski Tovariš« 
s prilogama »Prosveta« in »Učiteljska 
Omladina« Ivan Dimnik; za »Popotni
ka« Luka Je.ene; za »Zvonček« Engel
bert Gangl. 

10. Nadalje poroča poverjenik o de
putaciji UJU poverj. Ljubljana, ki je bila 
31. avg. v avdijenci pri g. ministru pro
svete Ve.ji Vukičeviču in mu je tolma
čila prosvetne razmere šolstva in uči
teljstva v Sloveniji. 

11. Sklepi in resolucije pokrajinske 
skupščine v Šoštanju. — Glede teh po
roča obširno urednik Dimnik. 

1. Projekt zakona o osnovnih šolah. 
— Poverjeništvo je podvzelo vse in sku
šalo zainteresirati merodajne kroge g e
de stališča slovenskega učiteljstva k te
mu projektu. Dimnik reasumira sk epe 
pokrajinske skupščine in stavi dva pred
loga : 

a) Termin in prijavo izpreminjeval
nih predlogov se podaljša okrajnim uči
te.jskirn društvom d o 3 1. o k t o b r a . 

b) Izvršilni odbor UJU v Beogradu 
naj objavi v »Narodni Prosveti« pred
loge sprejete v zadevi šolskega zakona 
na V. glavni skupščini UJU v Subotici. 
— Oba pred.oga se sprejmeta. 

Obravnavajo se nadaljni sklepi in 
resolucije in se sklenejo dotične v.oge 
na komipetentna mesta v zadevi 

2. šolskega nadzorstva in nadzor
nikov; 

3. višje pedagoške šole; 
4. učiteljske izobrazbe, učiteljišč in 

nadaljne izobrazbe; 
5. propagande in pristopa k »Slo

venski Šolski Matici«; 
6. materijalnih in pravnih zadev 

(izplačilo razlike!); 
7. vprašanja poročenih učiteljic; 
8. naturalnih stanovanj. — Pri tej 

točki se sklene sestaviti in potom na
rodne prosvete vložiti interpelacijo 
(upit) na ministra pravde in na narodno 
skupščino glede izdaje novega pravilni
ka s tolmačenjem, da pri uradnem za
računavanju naturalnih stanovanj ni 
miš jen o učiteljstvo, ki mu dajejo stano
vanja šolske občine; 

9. vštetja kadrskega roka. — V tej 
zadevi se sklene vloga na odbor za mol
be in žalbe; 

10. vštetja 15% doklade pri 32letni 
službeni dobi; 

11. izenačenja kronskih pokojnin z 
dinarskimi; 

12. izenačenja ugodnosti na želez
nici upokojencev z aktivnimi; 

13. razpisa mesta knjižničarja, ki bi 
zaeno prevzel tajništvo centralnega na
rodnoiprosvetnega odseka. — Mesto se 
razpiše z nastopom 1. januarja 1926; 

14. obmejnega šolstva in učiteljstva 
izvedbe čl 40. čin. zakona. — Pri te; 
točki se je zlasti povdarjalo, nai se uči
teljevnovincevne namešča na mejo; 

15. vzgoje stanovskega naraščaja 
— Ustanovi se po sklepu pokrajinske 
skupščine glasilo »Učiteljska Omladina; 
kot priloga »Učiteljskemu Tovarišu«, k 
jo bo urejeval urednik Ivan Dimni} 
skupno z ljubljanskim in mariborskin 
odsekom za učiteljski naraščaj. Roko 
niše nai Š.P. oošilia uredniku in na našlo 

va obeh odsekov. Glavni blagajnik 
predloži proračun Usta. Določi se šte
vi.o in pri tem sklene, da se pri nakladi 
upošteva vse učiteljiščnike; 

16. izpopolnitve organizacije. — 
V skladu z novimi pravili UJU se mora 
izpremeniti tudi poslovnik. Okrajna dru
štva naj poš.jejo poverjeništvu do 1. 
d e c e m b r a t. 1. izpreminjeva.ine pred
loge k sedanjemu poslovniku. Enako naj 
se izdelajo tudi poslovniki za vse odse
ke, pravi.niki za častni sod, nadzorne in 
druge odbore po pravilih in enotni načrt 
pravil in poslovnika za okrajna učitelj
ska društva v skladu s pravi.i UJU in s 
poslovnikom poverjeništva. Širji sosvet 
naj do Velike noči 1926 redigira kon
čne izpremembe teh načrtov, ki se pred
lože prihodnji pokrajinski skupščini. — 
Pri tej točki opozarja poverjenik Jelene 
na obširni aparat obstoječih odsekov in 
nujno potrebo njihove redukcije, tako s 
sta.išča stvarne potrebe kako>r giede 
obremenitve proračuna. Nadalje po
vdarja dolžnost sk.adnosti poslovanja 
posameznih odsekov s poverjeništvom; 

17. pravno  obrambnega odseka. — 
Osnutek poslovnika, ki ga je izdelal tov. 
A. Alt, se objavi v »Učit. Tovarišu« in 
naj ga pretresajo okrajna društva ter 
poš.jejo nasvete in izpreminjevalne 
predloge najkasneje do 1. decembra t. 1. 
na naslov Aleksandra Alta, učite.ja v 
Studencih pri Mariboru oziroma na 
strokovno tajništvo v Ljubljani. O bo
žiču letos se bo vrši.a odsekova seja. 

III. Zadeva odstavitve oblastnega 
šolskega nadzornika H. Schella. Pover
jenik Jelene poroča o tej zadevi obširno 
s posebnim povdarkom, da tangira to 
poverjeništvo, ker se je to svoječasno 
zavze.o za njegovo namestitev. Poroča 
nadalje o intervenciji pri g. ministru 
prosvete, o nekvalificiranem napadu na 
organizacijo v »Slovenskem Narodu« in 
o posredovanju glede popravka. Omenja 
nadalje proteste obrambnega odseka in 
okrajnih učiteljskih društev. Poverjenik 
nada.juje, da ie doznal, da so s to od
stavitvijo baje v zvezi gotovi učiteljski 
krogi v nekem »akcijskem odboru« v 
Mariboru. Ako ie to resnica, mora v 
imenu poverjeništva samo izjaviti glo
boko obžalovanje in ogorčenje, da se je 
to zgodi.o. ker ie bil odstavljeni oblastni 
šolski nadzornik ravno kandidat učitelj
stva. Navzoči član ožjega sosveta Hren 
odgovarja, da njemu ni o tem ničesar 
znanega, osobito pa da on nima nikake 

, zveze z akcijskim odborom v Mariboru 
in da nikakor ni na kakršenko i način 
pri tem sodeloval, sploh da se ne udej
stvuje v nobeni politični stranki. 

V tej zadevi se sklene poleg že pod
vzetih storiti še nada.jne korake. 

IV. Poverjenik poroča o višji peda
goški šoli, glede posredovanja poverje
ništva v zadevi predlogov kandidatov 
in o uspehu. Povdarja, da je pri spre
jemu odločilno vplivala kvalifikacija 
prijavljenih kandidatov in se ie zahtevala 
prav dobra ocena zadnjih dveh službe
nih let. 

V. Kočevsko učiteljsko društvo se 
hoče razdeliti z ozirom na krajevne raz
mere na dva krožka, društvo pa bi osta
lo enotno in bi tudi imelo skupni občni 
zbor. — Ožji sosvet nima ničesar proti 
taki nameravani delitvi, ako obstoje 
stvarne potrebe. Priporoča pa v sploš
nem v vseh podobnih slučajih previd
nost. 

VI. B agajniško poročilo. — Glavni 
blagajnik Fegic poda izčrpno poročilo o 
finančnem stanju »Zvončka« za 1. 1925. 
Poroča, da ie izvršil sklep delegacije na 
pokrajinski skupščini, da se brezpogoj
no iztirjajo stari »Zvonekovi« do.žniki. 
Dolgovi v 1. 1925. znašajo 54.300 Din; za 
1. 1924. pa še 22.920 Dim; ostali dolg na 
naročnini 21.430 Din. Neizterjana naroč
nina znaša torei ogromno vsoto 98.740 

Din. Blagajnik Pegic stavi dva pred.oga, 
ki se sprejmeta: 

1. Učiteljska tiskarna naj kupi pre
ostalo naklado »Zvončka« in naj ji po
verjeništvo stavi tako ponudbo; 

2. Okrajnim učiteljskim društvom se 
izda okrožnica, da obračunava z njimi 
poverjeništvo dvomesečno. 

Nadalje se dooči, da krije v slučaju, 
ako se udeleži na izrecno željo kakega 
okrajnega učiteljskega društva zborova
nja kak član vodstva organizacije, po
lovico stroškov dotično društvo, po.ovi
co poverjeništvo; ako pa odpošlje svoje
ga delegata poverjeništvo, pa plača to 
samo. — Dnevnice in potnine se dolo
čijo običajne činovniške. — Sklene se 
dopis na izvrstni odbor UJU v Beo
gradu glede potnin članom glavnega 
odbora. 

Vli. Predlogi in slučajnosti. — P. 
Močnik je mnenja, da je k uredbi o di
sciplinarni komisiji potreben tudi. pravi.
nik o disciplinarnem postopku. Po.eg ob
lastne disciplinarne komisije bi bi!a po
trebna tudi sreska, ki naj bi jo tvori.i 
sreski poglavar, sreski šolski nadzornik 
in zastopnik učiteljstva. — Nadalje pred
laga, naj bi se knjige in učila priporo
ča.a v »Osnovni nastavi« in ne potom 
aktov, kar preveč in nepotrebno obre
menja uradno poslovanje. — V obeh za
devah se sklene napraviti vlogo na mi
nistrstvo prosvete. Nadalje omenja 
isti član, naj bi se šolske dok.ade pra
vočasno izplačevale. — v tej stvari se, 
bo posredovalo pri delegaciji ministr
stva financ. 

Ob 20. uri zak.juči poverjenik sejo. 

Gibanje okrajnih druStev 
v Sloveniji. 

Poročila: 
+ Celjsko učiteljsko društvo je zborovalo 

dne 3. okt. 1925. v Celju. Od 134 ie bilo navzo
čih 108. 

Uvodoma je tovariš nadzornik Černej pro
slavil mnogoletno delo upokojenih tovarišev 
Sivke, Brinarja, Levstika in Petričeka, na kar je 
bilo predlagano, da se jih izvoli zaradi njihovih 
skoraj polstoletnih zaslug častnim članom Celj
skega učit. društva, kar je zbor tudi soglasno 
sklenil. Društvena pravila tega društva sicer 
častnega članstva ne predvidevajo, za to je zbor 
enodušnega mišljenja, da so tovariši Sivka, Bri
nar, Levstik in Petriček častni člani Celjskega 
učiteljskega društva. 

Nato so bili rešeni došli dopisi in razen 
tega se je razpravljalo o naših stanovskih insti
tuciiah kakor o Samopomoči. Učit. domu, Zvonč
ku itd. 

Tovariša Sivka in Potočnik sta podala zelo 
izčrpni in zanimivi poročili o pokrajinski skup
ščini v Šoštanju in državni skupščini v Subotici. 

Tovariš Kotnik pa je predaval o temi: Kako 
se pripravljajmo na pouk. 

Prihodnje zborovanje se vrši meseca no
vembra z edinim dnevnim redom: »Ročna dela v 
osnovni šoli. 

+ Ormoško učiteljsko društvo je zborovalo 
dne 3. oktobra t. 1. v gledališčni dvorani novo
zgrajene restavracije v Ivanjkovcih. ki je lasi 
podjetnega narodnega borca gospoda Lovra Peto
varja. katerega je društveni predsednik poleg 
ostalih zborovalcev in nanovo v naše društvo 
vstopivše tovarišice Olge Šijančeve posebej pre
srčno pozdravil. Navzočih je bilo 43 članov od 53 

Dopisi. Tukaj je omeniti društveni sklep, da 
pristopijo vsi člani k Učiteljskemu domu v Mari
boru vsak z letnim prispevkom 100 Din. 

Varaždinsko učiteljsko društvo slavi 8. ok
tobra t. 1. svojo 501etnico; temu vabilu se odzove 

naše društvo s tem, da se ves odbor udeleži slav
Ija sosednega hrvatskega društva, ki je ob enakih 
prilikah vsikdar počastilo tudi nas. 

Upokojeni 351etniki. Društveni tainik je kon
statiral in obžaloval, da je to pavšalno umirovlje
nje hudo zadelo posebno naše društvo, ker" so bili 
karstirje naši claiu upokojeni: predsednik tovariš 
Rajšp, tovariš ravnatelj Kosi, upravitelj tovariš 
Megla in tovarišica Oabrščekova. Akoravno ne 
bodo vec delovali v učni sobi, p a jih društvo 
prosi, da bi še vnaprej s svojimi dolgoletnimi 
skušnjami in s svojim bogatim znanjem sodelovali 
v učiteljskem društvu, ter jim zeli čilost in ki^p
kost do skrajne meje človeškega življenja. 

Poročila, a) O pokrajinski skupčiniUJU v 
Šoštanju je poročal tovariš Vlado Porekar, b) o 
glavni skupščini UJU v Subotici delegat Rosina 
c) Spomine iz italijanskega ujetništva je podal to
variš Ljud. Belšak, Vsa tri poročila so bila zani
miva, ter se je podavatcljem izrekla zahvala. 

Imenovanje častnim čianom. Pri tem zboro
vanju sja bila zaslužna d_ruštvena člana: naš dol
goletni ter nad vse vestni in marljivi predsednik 
tovariš J o s i p R a j š p in naš štiridesetletni de
lavni član mladinski pisatelj, tovariš ravnat,, j 
A n t o n K o s i . imenovana častnim članom za 
nevenljive zasluge, ki sta si jih stekla v dobi svo
jega dolgoletnega učiteljskega službovanja za 
nase društvo. Častna diploma se jima izroči pri 
prihodnjem zborovanju dne 7. decembra v Or
možu. 

+ Svetolenartsko učiteljsko društvo je zbo
rovalo dne 23. IX. 1925. pri Sv. Trojici v Slov. gor. 
Udeležba je bila izredna, razen ene šole so bile 
vse kompletne. Od 42 članov je bilo navzočih 37. 

Predsednik tov. Veinar je z veseljem pozdra
vil veliko število navzočih. Zatem se je orečital 
zadnji zapisnik in odobril. 

Poročilo. Tov. Fran Golež nam je podal iz
črpno in krasno zasnovano poročilo o pokrajinski 
skupščini UJU v Šoštanju, za kar mu izreka pred
sednik najlepšo zahvalo. 

Zelo zanimivo je bilo poročilo tov. Velnarja 
o kongresu v Subotici. Živo nam je slikal r.i^.sic 
samo in njega prebivalstvo s svojimi starimi še
gami. Omenil je v glavnem potek skupščine in 
resolucije, ki so se sprejele. 

Predavanje. Tov. Vauda nam je v svojem 
referatu: Smernice prirodopisnega pouka v nara
vi, podal veliko praktičnih in potrebnih migljajev 
za pravilno poučevanje. Govoril nam ie o namenu 
prirodopisnega pouka, kakšna bodi priprava učit. 
in katera biološka načela se uporabljajo pri tem 
pouku. Vsi udeleženci so z zanimanjem sledili 
stvarnemu predavanju in predsednik se mu je v 
imenu vseh zahvalil. 
Sprejete so bile sledeče resolucije in predlogi: 

1. N o v i r e ž i m je z a h t e v a l v S l o 
v e n i j i svoje prve žrtve. Prvi udarec v obraz 
je seveda dobilo osnovnošolsko učiteljstvo. Kak;r 
poročajo časopisi je bil premeščen v Konjice obl. 
šol. ref. za osnovne šole mariborske oblasti tov. 
H. Schell. Imenovani je užival kot vesten in ne
pristran uradnik ter kot strokovnjak v šolskih in 
administrativnih zadevah splošno zaupanje pre
težne večine učiteljstva. 

Vest o njegovi odstavitvi je umevno jako 
razburila slov. učit. in to tem bolj, ker so bili pri 
tem činu merodajni le politični motivi in je bil 
pogažen princip vsega osn. šol. učit. v državi, da 
bodi nadzornik nad osn. šolstvom vzet iz vrst 
osnovnošolskega učiteljstva. 

Učit. društvo za okraj Sv. Lenart v Slov. gor. 
najostreje obsoja ta čin, ki je brezdvomno plod 
egoističnih intrig, ter prosi merodajna mesta da v 
zadevi točno informirajo g. min. prosvete in iz
poslujejo popravo krivice storjene obl. šol. ref 
g. H. Scliellu in osnovnošolskemu učiteljstvu. 

2. Skrajna potreba je, da se sestavi d i s c i 
p l i n s k o s o d i š č e za vse šole in se vpokliče 
zastopnik sposoben za to. 

Da se naj vrši pri vsakem zborovanju znan
stven referat, ki bi trajal 10 min. 

Prihodnje zborovanje se vrši 14. XI. pri Sv 
Lenartu v Slov. gor. 


